
سخنگوي چهارمین دوره انتخابات شورایاری های 
شهر تهران در گفت وگو با »شهروند«: 

استقبال شهروندان از انتخابات 
شورایاری ها مطلوب است

ش��ورایاری ها در تهران زیرمجموع��ه و در امتداد 
شورای اسلامی شهر هستند و اصولا فلسفه وجودی 
آنها یاری رس��اندن به ش��ورا درخصوص شناسایی 
اولویت ها، مشکلات و نیاز های واقعی محله ها و معرفی 
آنها به صورت دسته بندی در 3 سطح: خرد، میانی و 
کلان به مدیران اجرایی شهرداری در سطح نواحی و 
مناطق ۲۲گانه شهرداری تهران و شورای شهر است. 

ش��ورایاری ها همچنین وظیفه نظارت بر عملکرد 
مدیریت ش��هری در س��طح نواحی و مشورت دهی 
به آنها برای تصمیم س��ازی های مفید و دقیق تر را در 
رابطه با وظایف قانونی خود دارند. درواقع آنچه اعضای 
شورای ش��هر تهران قانونا در برابر مردم و منتخبان 
خود در س��طح کلان وظیفه و مسئولیت دارند همه 
را اعضای ش��ورایاری ها به اختصار دارن��د. انتخابات 
شورایاری های ش��ورای اسلامی شهر تهران به زودی 
برگزار می ش��ود. درباره انتخابات پیش رو و مس��ائل 
آن با امیرفاضل اللهیان، س��خنگوی چهارمین دوره 
انتخابات شورایاری ها گفت وگویی انجام داده ایم که 

در پی می آید. 
 س�تاد مرکزی انتخاب�ات چهارمی�ن دوره 
ش�ورایاری ها از چ�ه زمان�ی ش�کل گرفت و 

مهمترین مصوبات این جلسات چیست؟
اولین جلس��ه س��تاد انتخاب��ات در ش��هریورماه  
س��ال جاری در محل س��تاد هماهنگی شورایاری ها 
تش��کیل ش��د. از مهمترین مصوبات این جلس��ات 
می توان به بازبینی آیین نامه ستاد انتخابات، اصلاح 
بندهایی از اساس��نامه ش��ورایاری به منظور ارایه در 
صحن شورا، آماده سازی شرایط سهل تر برای ثبت نام 
کاندیداها و ایجاد شرایط بدون هرگونه شائبه تخلف 
در روند انتخابات، هماهنگی با دستگاه هایی همانند 
اداره ثبت احوال به منظور شناس��ایی افراد ساکن در 

محل و مکان یابی صندوق ها اشاره کرد.  
 استقبال شهروندان برای ثبت نام داوطلبی 

در شورایاری چگونه بوده است؟
با استقبال خوبی مواجه هستیم، باوجود اخبار ضد 
و نقیضی که مردم خوب ما با آن مواجه بوده اند. به طور 
تقریبی روزانه بین  هزار تا  هزار و دویست نفر ثبت نام 

داشته ایم. 
  چه مرجع�ی تأیی�د صلاحیت کاندی�دا را 

برعهده دارد؟
با توجه به انتخاب هیأت 9 نفره نظارت در شورای 
ش��هر، تأیید صلاحیت کاندیداها، نظارت بر صحت 
انتخابات، رسیدگی به شکایات، تعیین افراد ناظر بر 

صندوق های رأی از اهم وظایف این هیأت است. 
  نحوه تأیید یا رد صلاحیت کاندیداها توسط 

این هیأت به چه شکل است؟
در آیین نامه انتخابات مراجع ذیصلاح و موجودیت 
حسن ش��هرت برای کاندیدا از ش��رایط احراز اولیه 
شمرده شده است. درخواس��ت اطلاعات مربوطه از 
مراجع ذیصلاح متناسب با شرایط این انتخابات تعیین 
شده است. یعنی مراتبی که برای انتخاب کاندیدای 
شورایاری مورد نظر اس��ت، آن اطلاعاتی نیست که 
برای نمایندگ��ی مجلس یا دیگر نهاده��ا باید مورد 
توجه قرار گیرد. چرا که شورایاری یک نهاد صددرصد 
اجتماعی است و حضور همه سلایق و دیدگاه ها در آن 
موجب هم افزایی و مشارکت بیشتر نخبگان در سطح 
محلات خواهد بود. ضمنا واحد بازرسی و نظارت ستاد 
هماهنگی نیز با اس��تفاده از پرونده ه��ای موجود در 
اشخاص مورد اعتماد و وثوق مردم در سطح محلات 
نسبت به تکمیل این اطلاعات، همراهی خواهد کرد. 

  در ه�ر محل�ه چن�د صن�دوق پیش بینی 
کرده اید؟

پیش بینی اولیه برای هر محله 5 صندوق اس��ت اما 
با توجه به ش��رایط جغرافیایی، تعداد ساکنان و میزان 
استقبال و مشارکت شهروندان قابل افزایش خواهد بود.  
  نقش ش�ورایاری ها در محلات شهر تهران 
چیس�ت. آیا آنها انتخاب می ش�وند که صرفا 
منتقل کننده مش�کلات محله به ش�هرداری 

باشند یا وظایف دیگری هم دارند؟
بعد از آغاز فعالی��ت مدیریت محله که با زحمات و 
تلاش ش��ورایاران در سطح محلات شکل گرفت، در 
راستای استفاده از انتخاب نمایندگان اصلح و انتصاب 
نخبگان و افراد توانمند در س��طح مح��لات، هیأت 
امنای 13 نفره تشکیل ش��ده که 7 نفر از اعضای آن 
شورایارانی هستند که دبیر شورایاری رئیس هیأت امنا 
بوده و از اهم وظایف هیأت امنا نیز انتخاب مدیر محله، 
تخصیص بودجه های محل��ی، برنامه ریزی محلی و 
کمک به تصمیم سازی های کلان به اعضای محترم 

شورای شهر است. 
  باتوجه به این ک�ه جنابعالی در دوره س�وم 
شورایاری ها دبیر ستاد اجرایی بودید، به کدام 
فعالیت شورایاری ها می توانید اشاره کنید که 
نسبت به سایر فعالیت هایشان در محله موثرتر 

بوده است؟
در جلساتی که با سازمان برق منطقه ای شهر تهران 
در ایام ماه مبارک رمضان با ش��ورایاران برگزار شد، از 
مهمترین دغدغه های آن��ان، موضوع چراغ هایی بود 
که در زمان غیرضروری روش��ن بود که باعث به هدر 
رفتن انرژی می شد. این امر به ظاهر ساده با همراهی 
و محبت ش��ورایاران به اتفاق خوبی تبدیل ش��د که 
موجبات توجه بیشتر و استفاده فراوان از این ظرفیت 

اجتماعی را برای اداره برق فراهم آورد. 

علی زرافشان، معاون آموزش متوسطه وزیر آموزش و پرورش در گفت وگو با »شهروند«- بخش نخست

 امسال 22 هزار دانش آموز ششم دبستانی
 به دبیرستان نرفتند
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الن�از محم�دی| عل��ی زرافش��ان، قب��ل از این که 
معاون آموزش متوس��طه وزیر آموزش و پرورش باشد، 
س��ال ها معلم بوده؛»آقای مهندس��ی« که مثل خیلی از 
هم دوره ای های��ش، ریاض��ی خوانده تا »ب��رای خودش 
کس��ی ش��ود.« او در مدت یک س��ال و خ��رده ای که به 
معاونت متوس��طه وزارت آموزش و پرورش آمده، سعی 
کرده صریح ت��ر از هم س��مت هایش در دولت های قبل 
درباره دانش آموزان بازمان��ده از تحصیل صحبت کند؛ 
هرچند هن��وز هم آمار ۴5۰ ه��زار نفری ک��ه او از تعداد 
این دانش آم��وزان اعلام می کند با آم��ار 3 میلیونی که 
مرکز پژوهش های مجلس در س��ال 9۰ از این کودکان 
اعلام کرد، فاصل��ه زیادی دارد؛ او ح��الا و در گفت وگو با 
»شهروند« می گوید که امسال1۲۰ هزار دانش آموز کمتر 
از پارسال در دبیرستان ها ثبت نام کرده اند و تعداد زیادی 
از دانش آموزان این دوره به مدارس بزرگسالان رفته اند. او 
حرف هایی هم درباره بحث تنبیه های بدنی در مدارس 
دارد که در ماه های گذشته، مسئولان آموزش و پرورش را 

سخت درگیر خود کرده است. 

 آخری�ن باری که ش�ما با »ش�هروند« مصاحبه 
کردید و براس�اس آخرین آمارهای ثب�ت نام در 
مدارس به رقم ۴۵۰ ه�زار نف�ری از دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل رس�یدیم. آخری�ن آمارهای 

ثبت نامی در مدارس تا همین لحظه چقدر است؟ 
الان با توجه به این که ثبت نام در 
مدارس تمام ش��ده، تقریبا آمار به 
ثبات رسیده و از این تعداد ۴5۰ هزار 

نفر هم مقداری کم شده است. 
 یعنی درحال حاضر و به طور 
قطع ما چه تعداد دانش آموز در 

مدارس داریم؟ 
در حال حاضر م��ا 13 میلیون و 
151 ه��زار و و 9۸3 دانش آم��وز در 
مدارس داریم که این رقم در مقایسه 
با س��ال گذش��ته که 1۲ میلیون و 
۸7۴ هزار نفر بود، حدود ۲۸۰ هزار 

نفر افزایش نشان می دهد. 
 چرا این جمعی�ت ۲۸۰ هزار 
نفری به تعداد دانش آموزان ما 

اضافه شده؟ 
این اتفاق به چند دلیل افتاده؛ اولا این که ما بعد از یک 
دوره کاهش نرخ رشد جمعیت، مجددا در سال های اخیر 

با رشد جمعیت مواجه بوده ایم. 
 یعنی به افراد در سن دانش آموزی اضافه شده؟ 

بله تعداد متولدانی که حالا به س��ن دوره 6س��اله اول 
رسیده اند، افزایش پیدا کرده است؛ به اضافه این که تعداد 
دانش آموزانی که درحال حاضر از سیس��تم آموزش��ی 
خارج می شوند، نس��بت به کس��انی که وارد می شوند، 
کاهش دارد و این نشان می دهد که از این به بعد ما شاهد 
افزایش جمعیت دانش آموزی که وارد سیستم آموزشی 
می شوند، خواهیم بود. اما این رشد مانند دهه 6۰ یا اوایل 
دهه 7۰ نیست که نرخ رشد جمعیت ما حدود ۴ درصد 
بود. ش��یب افزایش جمعیت ملایمتری اس��ت ولی به 
هرحال امسال براساس آمارهای ما جمعیت دانش آموزی 

افزایش داشته است. 
 ب�ر اس�اس آخری�ن اطلاع�ات ش�ما، تع�داد 
دانش آموزان در مقطع ابتدای�ی و دوره اول و دوم 

متوسطه چقدر است؟ 
در حال حاضر دانش آم��وزان دوره ابتدایی 7 میلیون و 
۲۰۲ هزار و ۲۰7 نفر هستند که این عدد در سال گذشته 
7 میلیون و 1۸ هزار و ۲۸5 نفر بوده اس��ت؛ یعنی حدود 
1۸۰ هزار نفر به دانش آموزان در دوره ابتدایی اضافه شده 
است که بخش��ی از آنها مربوط به جمعیت دانش آموزی 
6ساله است و بخشی هم مربوط به   همان نکته ای است 
که گفتم؛ ب��ه این دلیل که خروجی ما کمت��ر از ورودی 
است، جمعیت دانش آموزی ورودی افزایش پیدا می کند. 

 این رقم در دوره اول متوسطه چه تعداد است؟ 
 جمعیت دانش آموزان در دوره اول متوسطه ۲ میلیون 
و 51 ه��زار و 59۰ نفر اس��ت که در س��ال گذش��ته این 
جمعیت ۲ میلیون و 71 هزار نفر بوده است. یعنی امسال 
نسبت به سال گذش��ته، ۲۰ هزار دانش آموز در این دوره 
کمتر ثبت نام کرده ان��د؛ که البته همه ای��ن افرادی که 

امسال ثبت نام نکرده اند، تارک تحصیل نیستند. 
 پس چرا این اتفاق افتاده است؟ 

یکی از دلایل این موضوع این اس��ت ک��ه تعدادی از 
این افراد در دوره های بزرگس��الان ثبت نام کرده اند. آنها 
افرادی اند که به دلایل مختلف مانند دسترسی نداشتن 
به آموزش یا مشکلات خانوادگی امکان حضور در مدارس 

روزانه ندارند. 
 ک�ه البت�ه درب�اره دختران بیش�تر ب�ه دلیل 
ازدواج های زودهنگام این اتفاق می افتد. درست 

است؟ 
بله در دختران بیش��تر ش��اهد این موضوع هستیم. 
بنابراین مقداری از این جمعیت به مدارس بزرگس��الان 
رفته اند. اما اگر هم فرض کنی��م که این جمعیت در این 
مدارسند، ما در حاضر حدود ۲۰ هزار دانش آموز در دوره 
متوس��طه اول کم داریم و ثبت ن��ام نکرده اند. البته ما در 
محاسبه جمعیت دانش آموزی، از روش کوهرت استفاده 
می کنیم که تعداد دانش آم��وزان از پایه های مختلف را 
محاس��به می کند، بنابراین روش صحیح در محاس��به 
جمعیت دانش آموزی، این است که ببینیم از پایه قبل، 

چه تعداد وارد پایه جدید شده اند. 
  تعداد دانش آموزان دوره دوم متوس�طه چقدر 

است؟ 
امس��ال 3 میلیون و 166 هزار و 71۲ نفر در دوره دوم 
متوس��طه ثبت نام کرده اند، درحالی که در سال گذشته، 
این رقم 3 میلی��ون و ۲۸6 هزار و 156نف��ر بوده اند و این 
نش��ان می دهد ک��ه در دوره متوس��طه دوم، ما کاهش 
بیش��تری را در تعداد دانش آموزان داش��ته ایم. یعنی در 
این دوره 1۲۰ هزار دانش آموز کمتر از پارس��ال ثبت نام 

کرده اند و البته باید بگویم که در این دوره هم تعداد زیادی 
از این تعداد به م��دارس بزرگس��الان رفته اند. در پیش 
دبستانی هم 65۸ هزار و 165 دانش آموز و در بزرگسالان 
۴7۲ هزار ثبت نام کرده اند؛ در مدارس بزرگسال، در سال 
گذش��ته ۴۲۴ هزار دانش آموز ثبت نام کرده بودند و این 
نش��ان می دهد که در مدارس بزرگس��ال، در جمعیت 

دانش آموزی رشد داشته ایم. 
 البته ای�ن افزای�ش تعداد 
چن�دان ه�م مثبت نیس�ت؛ 
ش�اید ای�ن موض�وع نش�ان 
می ده�د ک�ه ب�رای تحصیل 
در  ع��ادی  دانش آم��وزان 
مدارس ع�ادی موانعی وجود 
دارد و به همین دلیل هم است 
که این دانش آموزان بیشتر به 
مدارس بزرگسال رو آورده اند. 
ب��ه هرح��ال در نظام ه��ای 
آموزشی دنیا، اصل، دسترسی به 
آموزش است؛ اصلی ترین مسیر 
دسترس��ی آم��وزش و پرورش 
روزانه رسمی اما کش��ور ها برای 
این که گاهی اوق��ات دانش آموز نمی توان��د از مدارس 
روزانه ب��ه آموزش دسترس��ی پیدا کند، ش��یوه های 
دیگری برای آموزش تعریف می شود. آموزش از راه دور، 
کلاس های چندپایه و آموزش در مدارس بزرگسالان از 
روش های جدید آموزش هستند. ولی به هرحال بله، ما 
هم فکر می کنیم که سریع ترین و بهترین روش برای 
آموزش،   همان مدارس روزانه اند. اگر این روش ها نبود، 
پوشش تحصیلی ما در دوره راهنمایی از ۸5 درصد به 
7۰ درصد می رس��ید و تعداد زی��ادی از دانش آموزان 
از تحصیل باز می ماندند. در جدول کوهرت ما نش��ان 
می دهیم ک��ه مثلا از تع��داد دانش آموزانی که س��ال 
گذشته در پایه ششم دبستان بوده اند چه تعداد در سال 
هفتم ثبت نام کرده اند. مثلا در سال 91، جمعیت پایه 
اول ابتدایی یک میلیون و ۲3۰ هزار نفر بوده است و الان 
این جمعیت یک میلیون و 3۲۸ هزار نفر اس��ت؛ یعنی 
امسال 9۰ هزار دانش آموز به ورودی ما اضافه شده است 
ولی در خروجی فرق دارد؛ در سال 91 خروجی در پایه 
ششم یک میلیون و 61 هزار نفر بوده است درحالی که 
ورودی در این س��ال یک میلیون و ۲7۲ ه��زار نفر بوده 
است، یعنی ۲1۰ هزار دانش آموز اضافه شده اند. در سال 
تحصیلی 9۲ -93 یک میلیون و 76 هزار دانش آموز در 
پایه ششم درس می خوانده اند و امسال تا ششم دی ماه، 
یک میلیون و 5۲ هزار نفر ثبت نام کرده اند، یعنی ۲۲ هزار 
و 115 دانش آم��وز ابتدایی ما نیامده ان��د در دوره اول 

متوسطه ثبت نام کنند. 
  دلایل این موضوع چیس�ت؟ آیا وزارت درباره 
دلایل این بازماندگی ها از تحصیل بررسی ای انجام 

نداده است؟ 
در دوره آم��وزش ابتدایی ما در دور ترین نقاط کش��ور 
مدرسه داریم؛ در نقاط مرزی کشور تنها نقاطی که وجود 
دارد و پرچم جمهوری اسلامی ایران بالای آنها نصب شده 
است، مدرسه است. ما با یک معلم در کلاسهای چندپایه، 
کلاس تش��کیل می دهیم اما در دوره راهنمایی و دوره 
متوسطه اینطور نیس��ت، چون دروس متعدد و متنوع 
می ش��وند و امکان ثبت نامهای ما کاهش پیدا می کند. 
بنابراین ترک تحصیل ها به دلیل دسترسی نداشتن به 
مدرس��ه یا موضوعات دیگر مانند ازدواجهای زودهنگام 
باعث می ش��ود که تعدادی از دانش آم��وزان این دوره از 

تحصیل بازبمانند. 
 بنابراین می توان گفت که درحال حاضر پوشش 
تحصیلی دوره اول متوس�طه   همان ۸۵ درصدی 

است که بود. درست است؟ 
بله. براس��اس نقش��ه جامع علمی کش��ور ما باید در 
دوره ابتدایی و دوره اول متوس��طه به پوشش تحصیلی 
1۰۰ درص��د برس��یم. در دوره متوس��طه دوم یا   همان 
پایان سال نهم هم براساس قانون برنامه چهارم، آموزش 
اجب��اری بود ولی تمدید نش��د و ما به عن��وان آموزش و 
پرورش برای خودمان این را اجبار کردیم که تحصیل تا 
پایان سال نهم را برای همه دانش آموزان اجباری کنیم. 
به همین جهت ما باید ۸5 درصد پوش��ش تحصیلی در 
دوره اول متوس��طه را به 1۰۰ درصد برس��انیم، در دوره 
ابتدایی هم که تقریبا به 1۰۰ درصد نزدیکیم چون حدود 
99 درصد از کودکان در س��ن آموزش در مدارس حضور 

دارند. 
 در چند وقت اخیر و ب�ا اعلام آمارهای مختلف 
درباره دانش آموزان بازمانده از تحصیل، مسئولان 
آموزش و پرورش می گویند ک�ه اگر پدر و مادر ها 
فرزندانشان را به مدرسه نفرستند، مجرم اند. آیا 
دراین باره برنامه ای برای م�دارس وجود ندارد که 
اگر مثلا دان�ش آموزانی از پایه پنج�م ابتدایی به 
ششم نرفت و ثبت نام نکرد، مسئولان آن مدرسه 

پیگیر او ش�وند و ببینند چرا دانش آموزی از یک 
پایه به پایه بعد نرفته است؟ 

اخیرا دراین باره تصمیماتی گرفته شده است. مثلا ما 
با فعال کردن اس��تان ها، مدارس را موظف کرده ایم که 
پیگیر ۲۲ هزار دانش آموزی باشند که از پایه ششم ابتدایی 
به دوره اول متوسطه نرفته اند؛ یعنی مدرسه آنها باید این 
دانش آموزان را پیدا کند و ببیند که چرا این اتفاق افتاده و 
این بچه ها حالا کجا هستند. هدف ما در این دوره، انسداد 
مبادی بی سوادی اس��ت؛ یعنی این که ما به جای این که 
بزرگسالان را آموزش دهیم نباید اجازه دهیم که از   همان 
اول به تعداد بی سوادان اضافه ش��ود. از طرف دیگر ما در 
این زمینه به شدت به همکاری سازمان ثبت احوال نیاز 
داریم. این سازمان باید دقیقا آمار کودکان شش ساله را 
به ما بدهد تا ما تعداد دقیق کودکان بازمانده از تحصیل 

را محاسبه کنیم. 
 یعنی درحال حاضر این همکاری وجود ندارد؟ 

وجود دارد ولی باید این همکاری بس��یار بهتر از قبل 
ش��ود. چ��ون اولا تعلیم کودکان ش��ش س��اله قانون و 
اجباری است و همه دستگاه ها باید کمک کنند که افراد 
در این س��ن، در مدرسه حضور داشته باشند. ثانیا ریشه 
کنی بی س��وادی یک تعهد ملی اس��ت. در این زمینه ما 
بیش از همه به همکاری ثبت احوال نی��از داریم تا به ما 
گزارش های اس��می بدهند و بانک اطلاعاتیش��ان را با 
بانک اسناد ما ارتباط دهند تا دقیقا مشخص شود که چه 

کسانی الان در مدرسه نیستند و کجا هستند. 
 موض�وع دیگری که در چند ماه گذش�ته س�ر 
و ص�دای زیادی پی�دا کرده، موض�وع تنبیه های 
بدنی در مدارس اس�ت. در ماه های گذش�ته چند 
مورد تنبیه بدنی در مدارس و خش�ونت های بین 

دانش آم�وزان و معلم�ان در 
دبیرس�تان ها رس�انه ای شده 
اس�ت. همه اینها باعث ش�ده 
که حتی تعدادی از نمایندگان 
مجلس ک�ه بحث اس�تیضاح 
آقای فانی را دنب�ال می کنند، 
افزایش تنبیه های بدن�ی را از 
دلایل موافقتشان با استیضاح 
اعلام می کنند. من در این مدت 
ندیده ام ک�ه ش�ما دراین باره 
حرفی زده باش�ید؛ به نظر شما 
باید ب�ا این موضوع چ�ه کرد؟ 
قصه تنبیه ه�ای بدنی بالاخره 
کی قرار اس�ت در م�دارس ما 

تمام شود؟ 
اول بگویم این که رسانه ها در یک سال گذشته بیشتر از 
قبل موضوع تنبیه های بدنی در مدارس را قبل منعکس 
می کنند درحالی که قبلا کمتر به این موضوع پرداخته 
می شد، از جانب ما هم جای تشکر دارد هم سوال؛ این که 
چرا قبل از این یک سال گذشته، به این اندازه تنبیه های 
بدنی را منعکس نمی کردند. آیا این پدیده در یک س��ال 
گذش��ته بروز و ظهور پیدا کرده و اگر نه، چرا رسانه ها به 
این اندازه نس��بت به انعکاس آن حساس نبودند. ولی در 
عین حال ما از همین فضا هم تشکر می کنیم. بحث تنبیه 
بدنی در آموزش و پرورش ما سابقه طولانی دارد. از اولین 
قوانین آم��وزش و پرورش که متعلق به 1۰۰ س��ال قبل 
است، دراین باره صحبت شده است. در چند روز گذشته 
بعضی از رس��انه ها از جوابیه روابط عمومی ما برداش��ت 
غلطی کرده اند و گفته اند که آموزش و پرورش می خواهد 
تنبیه بدن��ی را قانونی کن��د. در کتاب های آموزش��ی و 
پرورش��ی هرگاه برای ایجاد انگیزه در دانش آموزان برای 
درس خواندن صحبت می ش��ود، از تشویق و تنبیه هم 
بحث به میان می آید و از آنها به عنوان عامل مثبت و منفی 
انگیزش��ی برای یاد گرفتن یاد می شود. منظور از تنبیه 

همیشه تنبیه بدنی نیست. 
 ولی به هرحال این را قبول دارید که در آیین نامه 
انضباط�ی مدارس ک�ه قدیمی هم اس�ت، درباره 
تنبیه بدنی خلأ وجود دارد و همین صریح نبودن 
مفاد آن باعث ش�ده که هنوز تنبیه های بدنی در 

مدارس اتفاق بیفتد. 
خیر در این آیین نامه درباره تنبیه بدنی صریحا موادی 

آمده است. 
 درب�اره انواع تنبیه، بل�ه موادی آم�ده ولی در 
آیین نامه اجرایی مدارس درباره این که اگر معلمی 

تنبیه بدنی کرد، چه اتفاقی برای او می افتد. 
در آیین نامه اجرایی مدارس اصل تش��ویق و تنبیه و 
ممنوعیت تنبیه بدنی آمده است اما این که اگر معلمی 
اقدام به تنبیه بدنی کرد، چ��ه اتفاقی برای او می افتد، به 
آیین نامه تخلفات اداری برمی گردد که مستقل است و ما 
بخشی را در آن جا داریم که خطای معلمان به آن جا ارجاع 

داده می شود. 
 ولی عملا م�ا می بینیم که معمولا با این معلمان 
خاطی چن�دان برخ�وردی نمی ش�ود. در همین 

چند مورد اخیر تنبی�ه بدنی در م�دارس که من 
ش�خصا پیگیر بوده ام، از معلمان خاط�ی درباره 
عملکردشان پرس وجو شده اما معمولا در همین 
حد مانده یا درنهایت معلم از مدرسه ای به مدرسه 

دیگر جابه جا شده است. 
در   هم��ان آیین نامه اجرایی م��دارس، آخرین مرحله 
برخورد با معلمان خاطی، جا به جایی است. همان طور که 
درباره رسانه ها، آخرین حکم توقیف است، درباره معلمان 

خاطی هم آخرین حکم، جا به جایی است. 
 که البته خیلی وقت ها اولین حکم برای رسانه، 
آخرین حکم اس�ت. ب�ه هرحال به نظر ش�ما این 
آخرین حک�م یا جا ب�ه جایی، ب�رای این معلمان 
درست است؟ معلمی که رفتارش درست نیست و 
تنبیه را روش درستی می داند یا اصلا مشکل روانی 
دارد، به هر مدرسه ای که برود   همان کار خودش را 

تکرار می کند. 
ما همان طور که درباره دانش آموزان این اعتقاد را داریم 
که تشویق و تنبیه باید با هم تناسب داشته باشد، درباره 
معلم هم همین طور است. به خاطر یک تنبیه نمی توان 
مجازات خیلی بزرگ در نظر گرفت. باید نوع تنبیه برای 

دانش آموز و معلم متناسب با رفتار او باشد. 
 آقای مهندس ش�ما خودتان معل�م بوده اید و 
می دانید ک�ه در کلاس های درس چ�ه می گذرد. 
وقتی اتفاقی در ی�ک کلاس می افتد، اگر معلمی 
بخواهد دانش آم�وزش را تنبیه کن�د به این فکر 
نمی کند ک�ه آیین نامه اجرایی درب�اره تنبیه چه 
گفته است ولی بعد از آن اگر از این کارش پشیمان 
هم ش�ود، می بیند که چندان عاقبت سختی در 
انتظارش نیس�ت و   نهایت به یک مدرس�ه دیگر 
منتقل می شود. شما فکر نمی کنید که باید در این 

آیین نامه بازنگری انجام شود؟ 
به هر حال آخرین مج��ازات برای یک معلم، می تواند 
لزوما هم جا به جایی نباش��د. باید ای��ن امکان هم وجود 
داشته باشد که آخرین مجازات برای یک فرد در اثر تکرار 
تنبیه یا نوع تنبیهی که انجام داده، اخراج باش��د یا اجازه 
نداشتن برای تدریس یا حضور در مدرس��ه. اما اینها در 
مرحله اول یا برای هر تنبیهی اتفاق نمی افتد. یک وقت 
معلمی یک دانش آموز را تنبیه می کند یک وقت مانند 
همین خبری که اخیرا منتش��ر شد یک کلاس را تنبیه 

می کند و خب اینها با هم فرق می کنند. 
 البته همیشه هم نمی توان گفت که اگر یک معلم 
یک بار و نه چندین بار، دانش آموزی را تنبیه کرد، 
باید برای او کمترین مجازات را در نظر گرفت. مثلا 
همین یکی دو هفته پیش بود که معلمی در اهواز، 
یک دانش آموز مبتلا به آسم را آن قدر کتک زد که 

او با حال بسیار بدی روانه بیمارستان شد. 
بحث این مورد فرق می کند. بعضی از انواع تنبیه ها وارد 
بحث حقوق جزا می شود و علاوه بر 
تخلفات اداری، پیگردهای حقوقی 
هم دارد. زمانی من در مدرس��ه ای 
کار می کردم، یک��ی از همکاران به 
صورت یکی از دانش آموزان سیلی 
زده بود. خان��واده دانش آموز علاوه 
بر پیگیری های اداری از آموزش و 
پرورش در قوه قضائیه هم دراین باره 
پرون��ده تش��کیل دادن��د و قاضی 
موضوع را بررسی و تعیین حد کرد. 
براس��اس تصمیم ای��ن قاضی، آن 
معلم باید مقادی��ری نقره به عنوان 
جزای سیلی به صورت دانش آموز 

پرداخت می کرد. 
 این درست است ولی شما بهتر از من می دانید 
که خیلی وقت ها، ممکن است اثری از تنبیه بدنی 
روی سر و بدن دانش آموز نماند ولی آن قدر ضربه 

روانی به او بزند که با هیچ چیز قابل جبران نباشد. 
بله، آثار تنبیه های روانی مانند تنبیه بدنی نیست و فرق 
می کند. در کل منظور من این است که معلم هم بالاخره 
یک انسان است و آیین نامه تخلفات اداری هم برای او که 
یک آدم است نوشته ش��ده؛ همان طور که برای تخلفات 
یک دانش آموز مراحلی را در نظر گرفته ایم، برای معلم هم 

در نظر می گیریم. 
 آق�ای مهن�دس در چند م�اه گذش�ته وزارت 
آم�وزش و پ�رورش به دلی�ل چند تنبی�ه بدنی 
دانش آموزان در چند مدرس�ه زیر فشار بوده؛ در 
این چندماه جلس�ه خاصی دراین باره تش�کیل 
نش�ده؟ یا آقای وزیر دس�تور جدیدی دراین باره 

صادر نکرده است؟ 
بله اخیرا موضوع در ش��ورای معاونی��ن وزارت مطرح 
شد و آقای فانی دس��تور صریح دادند که دفتر ارزیابی و 
رس��یدگی به ش��کایات نظارت جدی تری را دراین باره 
داشته باشند. الان هم هر هفته یک اکیپ کامل از همه 
معاونت ها به اس��تان ها می روند و این موضوع را بررسی 

می کنند. 
 اخی�را ی�ک مرک�ز کنت�رل خش�م در تهران 
افتتاح ش�د و مدیران آن اعلام کردند که پذیرای 
دانش آم�وزان هس�تند و از مدی�ران م�دارس 
خواستند که به جای تنبیه دانش آموزان خاطی، 
آنها را برای مش�اوره به این مراکز بفرستند. شما 
فک�ر می کنید ای�ن فرهنگ در میان مس�ئولان 
م�دارس وج�ود دارد؟ و می توان معلم�ان دارای 

سابقه خشونت را به این مراکز معرفی کرد؟ 
من فکر می کنم هرکاری که در این زمینه اتفاق بیفتد 
خوب است. در مورد دانش آموزان و همکاران فرهنگی 
اگر همکاری بین ما و مراکز کنترل خشم باشد، بسیار 
اقدام خوبی است. از طرف دیگر خیلی اوقات سرچشمه 
خشونت ها در خانواده هاست و خوب است که این مراکز 
روی کنترل خشونت در خانواده های دانش آموزان هم 
کار کنند. می توان راهکاری تدوین کرد که براس��اس 
آن معلم های خشن به مراکز کنترل خشونت معرفی 

شوند.

گفت وگو

 تعداد دانش آموزانی که 
امسال در دبیرستان ها 

ثبت نام کرده اند 1۲۰ هزار 
نفر ) نسبت به آماری که 
باید وجود داشته باشد ( 

کاهش نشان می دهد
  اخراج، ممنوعیت تدریس 

و حضور در مدرسه؛ 
مجازات معلمان تنبیه گر

  مدارس، مسئول پیگیری 
وضع کودکان بازمانده از 

تحصیل شدند
  ازدواج های زودهنگام، 
دختران بعضی مناطق 
ایران را از تحصیل باز 

داشته است
  ماموریت ویژه وزیر 
به ادارات رسیدگی به 

شکایات درباره تنبیه های 
بدنی در مدارس

گزارش خبری

جلسه رونمایي»شانه بر موي سپید« برگزار شد

 غلامرضا امامي؛ مترجم: 
دچار آلزایمر فرهنگي شده ایم

 ش�هروند| رونمای��ي از کتاب »ش��انه بر موي 
س��پید« محفلي بود تا ع��ده ای از اهالی فرهنگ 
در فرهنگس��راي نی��اوران دور هم جمع ش��وند 
و از مش��کلات و دلخوش��ي هاي ام��روز کتاب و 
ارج نهادن به ب��زرگان بگویند. به گ��زارش ایبنا، 
جلس��ه رونمایي کتاب »ش��انه بر موي س��پید« 
نوش��ته پژمان موس��وي پنجش��نبه 9بهمن، در 
حالي در فرهنگس��راي نی��اوران برگزار ش��د که 
ش��خصیت هاي فرهنگي متعددي مانند منصور 
اوجی، احمد مسجدجامعي، محمدعلي ابطحي، 
حجت الاسلام دعایي، س��یدفرید قاسمي، ایران 
درودي، لیلي گلستان، سیدعلي صالحي، کامبیز 
درم بخش، نوش آفرین انصاري، توران میرهادي، 
احمد من��زوي، اصغر دادبه، نص��رالله پورجوادي، 
مجید درخشاني و... در آن حضور داشتند. مهدي 
رحمانیان، مدیرمس��ئول روزنامه ش��رق در این 
جلسه گفت: کتاب »ش��انه بر موي سپید« حاصل 
3 سال تلاش همکاران روزنامه شرق تحت عنوان 
ضمیم��ه اي به نام ماندگاران اس��ت ک��ه امروز به 
صورت کتاب از سوي نش��ر پیام به چاپ رسیده. 
احمد مسجدجامعي س��خنران دیگر این مراسم 
بود، او گف��ت: چهره هایي که پژمان موس��وي در 
این کتاب جمع کرده، جهاني هستند. ما در حوزه 
فرهنگ و هنر جهاني هستیم، از حافظ و سعدي 
گرفته تا چهره هاي معاصر. کساني که هیچ پشتوانه 
اقتصادي و سیاسي نداش��ته اند و حوزه تفکر آنان 
را به پیش برده اس��ت. عضو شوراي اسلامي شهر 
تهران ادامه داد: زماني که س��ند برنامه چشم انداز 
۲۰ساله مطرح شد، پیش بیني کرده بودند که ما 
در ۲۰ س��ال آینده از بعضي جهات رتبه نخست را 
از آنِ خود خواهیم کرد. من آن زمان اعتراض کردم 
و گفتم که م��ا هم  اکنون نی��ز در عرصه فرهنگ،  
هنر،  تفکر و اندیشه در جایگاه نخست قرار داریم. 
کساني که امروز مورد تجلیل قرار مي گیرند، هریک 
در حوزه خود روایتگر این تاریخ ش��یرین و گوارا و 

دوستداشتني هستند.
سیدفرید قاسمي، پژوهشگر مطبوعات هم در 
این جلسه صحبت هایی کرد. او گفت: براي ما که 
در کش��وري زندگي مي کنیم که به دفن تجارب 
شهره ایم، روزنامه منبع ارزنده اي به حساب مي آید. 
تا زماني که صفحه ترحی��م روزنامه هاي ایران در 
1۸۰ سال اخیر نمایه سازي نشود، دانشنامه نگاري 
درستي در کش��ور نخواهیم داش��ت زیرا اکنون 
دانشنامه هاي زیادي در کشور ما منتشر مي شود، 
بي آن که تاریخ دقیق وفات بس��یاري از بزرگان را 

بدانیم. 
استاد پیشکس��وت حوزه روزنامه نگاري درباره 
»شانه بر موي سپید« گفت: »شانه بر موي سپید« 
که در دو مجلد آماده ش��ده، تقریبا ش��ناختنامه 
59تن از نام آوران فرهنگ ایران است. اگر بخواهیم 
به اهمیت این کتاب پي ببریم، کافي است که فقط 
نام فهرست افراد حاضر در این کتاب را تورق کنیم.

غلامرضا امامي س��خنرانی بعدي این جلس��ه 
با اش��اره به تیراژ کتاب گفت: خدا را شکر که تیراژ 
این کتاب 15۰۰ نسخه است زیرا امروز تیراژ کتاب 
در کشور ما به 5۰۰ نسخه نیز کاهش یافته است. 
حتي همان 5۰۰ نسخه در انبارها باقي مي ماند و 
زمان زیادي لازم اس��ت تا کتاب توزیع ش��ود و به 

فروش رسد.
او با اش��اره به تحولات جدید صداوسیما گفت: 
صداوسیماي ایران 17۰ شبکه رادیویي و تلویزیوني 
دارد. در تح��ولات اخیر، اولی��ن کاري که صورت 
گرفت، رادیو کتاب منحل ش��د و در رادیو فرهنگ 
ادغام شد. برنامه اي نیز در شبکه ۴ پخش مي شد 
که گاه��ي کتاب ها و نویس��ندگان را به مخاطبان 
معرفي مي کرد و برخي از این کتاب ها به فروش هاي 
مناسب تري مي رس��ید. این برنامه نیز منحل شد. 
اکنون اگر ناش��ري بخواهد کتابش را در تلویزیون 

معرفي کند، باید رقم هاي نجومي بپردازد.
این مترجم در ادامه افزود: چه اش��کالي دارد که 
ش��هرداري تهران با هزینه کلاني که بابت تراکم 
مالیات و... از مردم دریاف��ت مي کند، از هر کتابي 
1۰۰ یا ۲۰۰ نس��خه خری��داري کن��د و به تمام 
کتابخانه هاي شهر هدیه دهد؟ وزارت ارشاد بودجه 
انقباضي دارد. ننگ اس��ت که کتاب در کشور ما با 
تیراژ 5۰۰ نسخه منتش��ر مي شود، یعني کمتر از 
عهد قاجار. نویس��نده »آي ابراهیم« افزود: ما دچار 
آلزایمر فرهنگي ش��ده ایم. امروز انقطاع فرهنگي 
ایجاد شده است. یک زماني شعر سعدي به دیگر 
کشورها مي رفت ولي امروز »شانه بر موي سپید« 

جایي در کتابخانه هاي شهر ندارد. 
این جلسه رونمایي با سخنراني نویسنده کتاب، 
پژمان موس��وي به پایان رس��ید. این روزنامه نگار 
تأکید کرد: »شانه بر موي س��پید« حاصل 3 سال 

کار مطبوعاتي و ۲ سال آماده سازي کتاب است.
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